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Side 2

Spørgsmål 10:

Det ønskes oplyst, hvordan den forventede forøgelse af arealet med flerårige energiafgrøder 
på 100.000 hektar forventes at fordele sig på forskellige arealtyper, herunder tidligere in-
tensivt dyrkede arealer, tidligere ekstensivt drevne arealer og naturarealer.

Svar:

Spørgsmålet har været forelagt Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri, som har 
anmodet Fødevareøkonomisk Institut, Københavns Universitet, om bidrag til besvarelsen. 
Instituttet har oplyst følgende:

”Den generelle økonomiske vurdering af hvilke områder, hvor tilplantning med energiaf-
grøder vil foregå, fremgår af svar på spørgsmål 3.  Baseret på erfaringer fra tilplantning 
med energipil i 2009 og kontakter til lokale konsulenter forventes det, at tilplantningen vil 
ske på tidligere ekstensivt dyrkede arealer, idet ca. 70% af tilplantningen i 2009 skete på 
tidligere brakjord, der i de fleste tilfælde havde været dyrket med korn i 2008. Størsteparten 
af den resterende tilplantning i 2009 skete på ekstensive lavbundsarealer med bl.a. græs.
Kun i enkelte tilfælde er tilplantningen sket på tidligere intensivt dyrkede arealer. Der er 
tendenser til at mindre fritidslandbrug vil omlægge hele ejendommen til pil, og i det tilfæl-
de kan det inkludere bedre jord. Ligeledes kan det ikke udelukkes, at vandplanerne på visse 
gode drænede jorde, der afvander til Natura 2000 områder, vil stille krav om kraftige re-
duktioner i næringsstoftab, som nemmest kan opfyldes ved omlægning til flerårige energi-
afgrøder. Endelig vil en tilsyneladende permanent fremtidig prisfordel ved dyrkning af 
biomasse frem for korn tilskynde til omlægning også på god kornjord.”


